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«Қасіретті  қаңтар»  сабағы: 
ҚОҒАМ ТҰТАСТЫҒЫ – ТӘУЕЛСІЗДІК  КЕПІЛІ
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың Қазақстан Республикасы 
Парламенті  Мәжілісінің  отырысында  сөйлеген  сөзі

  Келесі мәселе. Жылдан-
жылға біздің азаматтарымыз бен 
кәсіпкерлеріміз жанар-жағармай 
өндіру және оны бөліп-тарату 
жүйесінің ашық  болмауынан 
зардап шегіп келеді. Тіпті жанар-
жағармай бағасын жарты жыл 
бойы қолдан реттеуге мәжбүр бо-
лып отырмыз. 
 Осы кезеңде Бас проку-
ратура Бәсекелестікті қорғау және 
дамыту агенттігімен, сондай-ақ 
Энергетика министрлігімен бірлесіп, 
осы саладағы жұмыстарды рет-
ке келтіруге, оны реформалау 
үшін кешенді ұсыныстар әзірлеуге 
тиіс. Егер бұл жұмыс бір жолға 
қойылмаса, жанар-жағармай 
бағасын реттеу жүйесі сақталады. 
 Келесі мәселе – 
«Самұрық-Қазына» қоры 
қызметінің тиімділігі. Бүгінде бұл 
қордың активі еліміздің ішкі жалпы 
өнімінің 60 пайызына жуықтайды. 
Яғни осы ұйымның тиімді қызметі 
бүкіл экономикамызды өркендетуге 
тікелей әсер етеді. Қордың КЕГОК, 
Қазақгаз және Қазақстан темір 
жолы сияқты инфрақұрылымдық 
компаниялары экономикамыздың 
барлық дерлік секторының 
тиімділігін айқындайды. 
 Осы тұста, қор өзінің 
негізгі міндетін орындап отыр ма, 
яғни ұлттық байлықты еселей алды 
ма деген орынды сұрақ        туын-
дайды. Қомақты жалақы алатын 
қызметкерлері, директорлар кеңесі 
немен айналысады? Қызметі өте 
қымбат консалтинг компанияла-
рын және шетелдік мамандарды 
жұмысқа тартқаннан пайда бар 
ма? 
 «Самұрық-Қазына» қоры 
еліміздің стратегиялық активтерін 
басқару ісінде            басты рөл 
атқарады. Сондықтан Үкіметке 
Стратегиялық жоспарлау және ре-
формалар агенттігімен бірлесіп, 
квазимемлекеттік секторды 
түбегейлі реформалау үшін 
ұсыныстар әзірлеуді тапсыра-
мын. Егер Қорды реформалау 
мүлдем мүмкін болмаса, ондай 
құрылымның экономикамызда 
болмағаны жөн. 
 Қордың сатып 
алуларының ашықтығына қатысты 
мәселелер бар. Шағымдар жиі 
түседі. Осы мәселелердің міндетті 
түрде жауабын табу керек. Әсіресе, 
мемлекеттік сатып алуды бір та-
раппен ғана келісімшарт жасауға 
мүмкіндік беретін негіздерді азай-
ту маңызды. «Самұрық-Қазына» 
қоры мен басқа да ұлттық 
компаниялардың сатып алулар 
тәртібін қайта қарастыру міндеті 
алда тұр. 
 Былтыр реттелетін сатып 
алулар туралы заң шықты. Алай-
да мәселелердің көбі бұрынғыдай 
заңға тәуелді актілер мен Қордың 
өз шешімі деңгейінде шешілуде. 
«Самұрық-Қазына» ережелері мен 
рәсімдерін Қаржы министрлігі мен 
Бәсекелестікті қорғау және дамыту 
агенттігімен келісуді қамтамасыз 
ету керек. 
 Экономикалық өсім 
мемлекеттің экономикадағы үлесін 
азайтумен тығыз байланысты. 
Бірақ жекешелендіру жүйелі және 
ашық жүргізіліп жатқан жоқ. Атап 
айтқанда, бәсекелестік ортаға 
берілуге тиіс активтерді іріктеу 
тәсілдері айқындалмаған. Оны 
шұғыл әзірлеу қажет. Үкіметке 
Бәсекелестікті қорғау және да-
мыту агенттігімен бірлесіп, 
тиісті Мемлекеттік комиссияның 
жекешелендіруге қатысты 
шешімдерінің толық ашық әрі 
айқын болуын қамтамасыз етуді 

тапсырамын. 
 Э к о н о м и к а н ы 
әртараптандыру – күрделі міндет. 
Әртараптандыру болмаса, 
азаматтарымыздың әл-ауқатын 
арттырып, тұрақты жұмыс орын-
дарын ашу мүмкін емес. Бұл 
жұмыстың басты бағыты – өңдеу 
өнеркәсібін дамыту. Дегенмен ел 
экономикасындағы өңдеу өнеркәсі 
бінің үлесі айтарлықтай өсті деп 
айтуға келмейді. 
 Біз әлі күнге дейін бірқатар 
өнім түрінен импортқа тәуелдіміз. 
Жыл өткен сайын еліміздің төлем 
балансында өткір тапшылық 
байқалуда. Алюминийден, мыстан 
жасалған дайын бұйымдар және 
машина жасау саласына қажетті 
жабдықтар әлі күнге дейін шетелден 
әкелінеді. 
 2020 жылдың 
қорытындысы бойынша тек мұнай-
газ және тау-кен машина жасау 
саласының импорты 4 миллиард 
доллардан асты. Әлде еліміздегі 
кейбір адамдар ахуалдың дәл осын-
дай күйде болуына мүдделі ме? 
Үкімет бүкіл өнеркәсіп саласына 
терең талдау жұмысын жүргізуге 
тиіс. 
 Шикізат қорын, құзыреттері 
мен экономикалық тиімділікті ескере 
отырып, бәсекеге қабілетті сектор-
ларды анықтау керек. Жүргізілген 
талдаудың негізінде нақты жоба-
ларды әзірлеп, инвесторларды 
тарту қажет. Бұл – Үкіметтің жаңа 
құрамының алдында тұрған басты 
міндеттердің бірі. 
 Келесі. Кәсіпкерлер мен 
жалпы қоғам тарапынан «Оператор 
РОП» деп аталатын компанияның 
қызметіне қатысты көптеген 
сұрақ туындап отыр. Тіпті осы 
жеке компанияға қарсы қоғамдық 
қозғалыс ұйымдастыруға дейін 
жетті. Үкіметке «Оператор РОП» 
ЖШС-ның утильдік алым жинау мен 
пайдалануын тоқтату бойынша шара 
қабылдауды тапсырамын. Мұнымен 
шет елдердегідей мемлекеттік ұйым 
айналысуы керек. Алымдардың 
өзіне келсек, олардың ставкасы 
қайта қаралғаны жөн. Мемлекеттің 
утилизациялау, автомобильдік 
өнеркәсіп пен ауыл шаруашылығы 
машиналарын жасауға қолдау 
көрсетуін ешкім тоқтатқан жоқ. Бұл 
мәселені бизнеспен және қоғаммен 
конструктивті түрде талқылау керек. 
 Отандық автокөлік пен 
ауыл шаруашылығы техникасын 
сатып алушыларға утильдік алым 
есебінен ваучер беру мәселесін 
қарастырған жөн. Осы және өзге 
де утильдік алым қаражатын 
қоғамға пайдамен жарату тәсілдерін 
қарастырыңыздар. 
 Біздің қоғамды, әсіресе 
елорда тұрғындарын тітіркендіретін 
демесек, қатты алаңдататын тағы 
бір мәселе – ЛРТ құрылысы. Ол 
кәдімгі инфрақұрылымдық жоба-
дан елдің абырой-беделіне нұқсан 
келтіретін күрделі проблемаға 
айналды. Орасан зор қаражат 
жұмсалды, қарыз алынды. Шетелдік 
әріптестер алдында ауқымды 
келісімшарттық міндеттемелер 
қабылданды. Бұл жоба әу бастан 
қателік еді, оны мойындау ке-
рек. Оған қоса, бұл жобадан күшті 
жемқорлықтың иісі шығады. 
 Енді оңтайлы шешім 
қабылдау қажет. Себебі оны жай 
ғана бұза салу уақыт пен ақшаны 
жоғалтуды білдіреді. Бізде отандық 
және шетелдік сәулетшілер мен 
урбанистерді шақырып, жобаны 
пайдаланудың ықтимал нұсқаларын 
анықтаудан басқа таңдау жоқ. 
 Ауыл шаруашылығына 
ерекше назар аудару керек. Соңғы 
жылы елімізде қуаңшылық бол-
ды. Былтырға қарағанда жиналған 

астық көлемі 4 миллион тоннаға 
кеміді. Бұл шикізатпен және 
жемшөппен қамтамасыз ету ісіне 
әсер етті. Болжам бойынша биыл 
да ахуал күрделі болуы мүмкін. 
Үкімет тұқыммен, жемшөппен, 
тыңайтқышпен қамтамасыз ету 
мәселелерін және егін егу науқанын 
қатаң бақылауда ұстауға тиіс. 
 Субсидияны тұрақты бе-
руге қатысты мәселе жиі көтеріледі. 
Мен бұған дейін субсидиялау 
тәсілдерін қайта қарау қажеттігі ту-
ралы тапсырма берген болатынмын. 
Бұл жұмыс қысқа мерзім ішінде 
атқарылуға тиіс. Біз субсидия алуды 
жеңілдетуге, оның қолжетімді бо-
луын және ашықтығын қамтамасыз 
етуге тиіспіз. 
 Жуырда болған заң 
бұзушылықтардың қайталануына 
жол бермеу маңызды. Алдағы 
үш жылда азық-түлік қауіпсіздігі 
мәселесін түбегейлі шешу қажет. 
Бұл Үкімет пен әкімдердің алдын-
да тұрған негізгі басымдық екеніне 
айрықша назар аударамын. Егер 
нарықта азық-түлік тауарлары мол 
болмаса, инфляцияны ұстап тұруға 
ешқандай шара көмектеспейді. 
 М а к р о э к о н о м и к а л ы қ 
тұрақтылықты қамтамасыз ету 
үшін бюджет кірістерінің қосымша 
көздері қажет. Шикізат бағасының 
жоғары болуына байланысты 
тау-кен өнеркәсібі саласындағы 
кәсіпорындардың кірісі өсті. Мұны 
білеміз. 
 Үкіметке бюджет-
ке қосымша кірістер мәселесін 
пысықтауды тапсырамын. Есесіне 
жаңа кен орындарын барлау мен 
игеруге ауқымды жеңілдіктер беруге 
болады. Мен ірі тау-кен және басқа 
компаниялар туралы айтып отыр-
мын. 
 Қолайлы нарық 
жағдайында бензин өндірушілер мен 
әртүрлі делдалдар қосымша пайда 
алады. Осы маржанның бір бөлігін 
акциздер арқылы бюджет пайдасы-
на алу қажет деп санаймын. Үкімет 
тиісті есептеулер жүргізуі керек. Бұл 
ретте бағаның өсуіне жол бермеу 
қажет. 
 Бюджет кірістерін 
арттырудың айтарлықтай әлеуеті ке-
денде тәртіп орнатумен   байланы-
сты. Әсіресе Қытаймен шекарада. 
 Онда болып жатқан нағыз 
былықтар бәріне мәлім. Машина-
лар тексерілмейді, салықтар мен 
баждар төленбейді. Қытайдың ке-
ден органдарымен салыстырма-
лы статистикадағы сәйкессіздік 
миллиардтаған долларға жетеді. 
Қол сұғылмайтын мәртебесі бар 
«уәкілетті операторлар» бар. Еліміз 
салық түрінде ондаған миллиард 
теңге жоғалтып отыр. Бұлай бол-
майды. 
 Бас прокуратураға Қаржы 
министрлігімен, Қаржы мониторингі 
агенттігімен және басқа да мүдделі 
органдармен кешенді тексеру 
жүргізіп, кедендік шекарадағы 
тәртіпті қамтамасыз етуді тапсыра-
мын. 
 Бюджет кірістері туралы 
айтқанда, шығыстардың жекелеген 
баптарына тоқталмауға болмайды. 
 Үкімет мүшелері мен 
депутаттардың, әкімдердің 
еңбекақыларына тоқталайын. 
Өткен жылдың соңында бұл мәселе 
қоғамда қызу талқыланды. Негізі 
аталған санаттағы мемлекеттік 
қызметшілердің жалақысы 
толығымен жеткілікті деп санаймын. 
Сондықтан Үкімет мүшелерінің, 
өңірлер әкімдерінің және 
депутаттардың жалақысын көтеруге 
бес жылдық мораторий жариялауға 
болады деп есептеймін. 
 Бұл Мәжіліс депутат-

тары үшін жақсы жаңалық емес 
екенін түсінемін, бірақ сіздер 
бұл жаңалықты түсіністікпен 
қабылдайсыздар деп ойлаймын. 
Әкімшілік мемлекеттік қызметшілер 
мен бюджеттегілердің еңбекақысын 
бюджет мүмкіндіктерінің өсуіне 
қарай арттыруды жалғастырамыз. 
 Қаржы жүйесінің 
тұрақтылығы ұлттық экономиканы 
одан әрі дамытудың кепілі екені 
белгілі. Экономика өсіп, халықтың 
табысында алшақтық пайда 
болғандықтан, тұтыну несиелері 
айтарлықтай артты. Оның мөлшері 
бизнесті несиелеу көлемінен асып 
кетті. Халық қазіргі уақытта көп 
несие алып жатыр. Осыны ескер-
сек, бұл қаржы нарығын құбылтып, 
әлеуметтік тұрақсыздық қаупін ту-
дыруы мүмкін. 
 Үкімет жеке тұлғалардың 
банкроттығы туралы заң жоба-
сын әзірлеуді бастады. Бірақ бұл 
тығырықтан шығатын жол емес. 
Ең алдымен, шектен тыс қарыздың 
көбеюін болдырмау қажет. 
Сондықтан Қаржы нарығын рет-
теу және дамыту агенттігіне Ұлттық 
банкпен бірлесіп, пруденциалды 
реттеу тетіктері арқылы нақты әрі 
жедел шешім қабылдауды тапсыра-
мын. 
 Валюта нарығындағы 
тұрақтылықты қамтамасыз 
етпейінше тұрақты экономикалық 
өсім мүмкін емес. Орын алған 
оқиғалар, төтенше жағдай режімі 
салдарынан ұлттық валютаға 
айтарлықтай алаяқтық қысым 
тәуекелі туындады. Ұлттық банк 
пен Қаржы нарығын реттеу және 
дамыту агенттігіне нарықтың 
сыртқы және ішкі қатысушылары 
тарапынан теңгеге сенім толықтай 
қайта қалпына келгенге дейін ва-
люта нарығының тұрақтылығын 
қамтамасыз етуді тапсырамын. 
 Қ а з а қ с т а н ды қ т а р ды ң 
әл-ауқатын арттыру мақсатында 
жалақы мен зейнетақыны бірнеше 
рет көтердік. Бірақ әрдайым бағаның 
бақылаусыз өсуімен бетпе-бет 
келеміз. Бірнеше жыл бойы жоғары 
инфляция экономикамыздың          
басты проблемасы болып отыр. 
Ол экономикалық және әлеуметтік 
саясаттың тиімділігін төмендетеді. 
Бұл мәселеге нүкте қоятын кез 
келді. Бағаны және халықтың 
инфляциялық күтуін тұрақтандыру 
керек. 
 Инфляцияны төмендету 
бойынша жоспарлы жұмыс 
жүргізілуге тиіс. Мақсатты дәлізі 
– 2025 жылға қарай 3-4 пайыз. 
Үкімет Ұлттық банкпен және «Ата-
мекен» палатасымен бірлесіп, 
инфляцияны бақылау жөніндегі 
кешенді іс-шаралар әзірлеуі қажет. 
Ол импортқа тәуелділікті, артық 
делдалдықты төмендету және ақша-
несие саясаты құралдары бойынша 
іс-шараларды қамтуы керек. 
 Қазақстанда тікелей ше-
тел инвестициясын тарту үшін 
барлық жағдай жасалған. Біз 
қолайлы инвестициялық ахуалдың 
сақталғанына мүдделіміз. Мемлекет 
ішкі және шетелдік инвесторлардың 
сенімін қайта қалпына келтіру 
үшін қажетті барлық іс-шараны 
қабылдайтындығына сендіргім 
келеді. Инвесторлар алдындағы 
мемлекеттің барлық міндеттемесі 
мен кепілі толық көлемде орын-
далатын болады. Дәл осы 
кезеңде жаһандық энергетикалық 
және технологиялық өту – ESG 
талаптарының күшеюі жағдайында 
елдің тартымдылығын арттыру үшін 
инвестициялық саясаттың жаңа 
тұжырымдамасы қажет. 
 Келесі мәселеге жекелей 
назар аударғым келеді. Төтенше 

жағдай режімінің енгізілуіне бай-
ланысты жекелеген қаржылық-
өнеркәсіптік топтардың капи-
талды шетелге, оның ішінде 
жалған мәмілелер жасау жолы-
мен жылыстату тәуекелі артып 
тұр. Біз қазірдің өзінде жекелеген 
тұлғалардың есепшоттарындағы 
қозғалысты байқадық. Сондықтан 
Ұлттық банкке Қаржылық мони-
торинг және қаржы нарығын рет-
теу агенттігімен бірлесіп, нақты 
бақылауды қамтамасыз етуді, 
барлық транзакциялар мен ел-
ден қаражатты негізсіз шығарған 
тұлғаларды тексеруді және 
бақылауға алуды тапсырамын. 
 Сөзімнің экономикалық 
блогын түйіндей келе, бүгін 
біз жаңа Премьер-Министрді 
тағайындағанымызды, оған 
бірқатар нақты тапсырма 
жүктелгенін атап өткім келеді. 
 Премьер-Министрге үш 
аптаның ішінде Үкіметтің 2022 
жылға арналған іс-қимыл жоспа-
рын әзірлеуді тапсырамын. Оны 
ақпан айының басында Үкіметтің 
кеңейтілген отырысында қараймыз. 
 Дүние жүзінде 
коронавирустың жаңа толқыны     
б а с т а л д ы . Қ а з а қ с т а н д а 
науқастардың күрт өсуі байқалады. 
Күніне 2 мыңнан астам жаңа жағдай 
тіркеледі. Пандемия басталғалы 
бері вирус жұқтырғандар саны 
1 миллионнан астам адамды 
құрады. Сондықтан босаңсымай, 
коронавируспен күресті жалғастыру 
маңызды. Бұл да жаңа Үкіметтің 
басты міндеті болуы керек. 
 Енді өңіраралық 
теңгерімсіздіктер туралы. 
Қазақстанның өңірлері бірдей 
деңгейде дамып жатпағаны 
баршаға аян. Теңсіздік әлеуметтік 
жайсыздық пен миграциялық көңіл 
күйге жол ашады. Соңғы оқиғалар 
батыс және оңтүстік өңірлерде 
халықты еңбекпен қамтудың 
өзекті мәселелерін көрсетті. Бұл 
өңірлерде бала туу деңгейі жоғары, 
ал экономика өңір тұрғындарын 
жұмыспен қамтып үлгере алмай 
жатыр. Сондықтан жүйелі      ин-
дустрияландыру, шағын және орта 
бизнеске көмек көрсету, аталған 
облыстарда қызмет көрсету сала-
сын дамыту өңірлік емес, ұлттық 
басымдық болмақ. 
 Дамудың мәдени-
ағартушылық құрамдас бөлігін 
де ұмытпау керек. Білімді 
азаматтардың еліміздің түкпір-
түкпірінде бәсекеге қабілеті артып, 
табысқа жетуге және лайықты 
өмір сүруге мүмкіндіктері молая-
ды. Үкіметке аталған өңірлер үшін 
«Ауыл – ел бесігі», «Бизнестің 
жол картасы» және басқа 
бағдарламалар аясында жекелеген 
бағыттар әзірлеуді тапсырамын. 
 Әрі қарай. Жасыраты-
ны жоқ, көбіне кей өңірді қолдау 
деңгейі тұрғындардың нақты 
сұранысына емес, нақты бір 
әкімнің «салмағына» байланысты. 
Бұл дамудағы теңгерімсіздікке 
және азаматтардың наразылығына 
әкеледі. Олардың көпшілігі, әсіресе 
шикізаттық өңірлердің тұрғындары 
бюджеттік ресурстарды бөлуде 
өз облыстарына көбірек назар 
аударылғанын қалайды. 
 Бұл өңірлер бюджеттің 
доноры бола тұра, әлеуметтік-
экономикалық дамудың көптеген 
параметрі бойынша артта қалып 
келеді. Сондықтан тәсілдерді 
біртіндеп өзгерту керек. 
Бюджетаралық қатынастарды 
түбегейлі реформалаудың уақыты 
жетті. Үкіметке заңнамалық 
өзгерістер пакетін әзірлеуді тапсы-
рамын. 
                  (Соңы 4-бетте).

(Жалғасы. Басы 1,2-беттерде)


